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سقوط ماهواره ناسا به زمین 
یک ماهواره قدیمی ناسا مربوط به دهه ۱۹۸۰ به تازگی به زمین سقوط کرد و 
آتش گرفت. ماهواره ERBS که ۳۸ سال سن و ۲ هزار و ۴۵۰ کیلوگرم وزن 

داشت بر فراز دریای برینگ سقوط کرد.
ناســا اعلام کرد، یک ماهــواره قدیمی که در دهه ۱۹۸۰ به فضا پرتــاب و مدت ها به زباله 
فضایی تبدیل شده بود؛ با سقوط به زمین، به سرنوشتی آتشین دچار شد.این ماهواره ۲ هزار و 
۴۵۰ کیلوگرمی بر فراز دریای برینگ وارد جو شد و برخی از اجزای آن در دمای فوق العاده گرم 
ورود مجدد جان سالم به در بردند.ناسا نوشت: »وزارت دفاع تایید کرد که ماهواره بر فراز دریای 
برینگ وارد جو شد. انتظار داشتیم که بیشتر ماهواره در حین حرکت در جو بسوزد، اما برخی از اجزا 
از ورود مجدد جان سالم به در بردند.«ناسا ماهواره ERBS را در سال ۱۹۸۴ با شاتل فضایی 
چلنجر به فضا پرتاب کرد تا چگونگی جذب و تابش انرژی خورشید توسط زمین را بررسی کند.
این ماهواره همچنین استراتوسفر زمین و سایر اجزای جوی مانند بخار آب، ذرات معلق در هوا و 
اکسید نیتروژن را مورد مطالعه قرار داد.ناسا اواخر روز جمعه زمانی که مشخص شد سقوط ماهواره 
از فضا قطعی شــده است، از مرگ آن خبر داد.بنابر اعلام وبگاه اسپیس، ورود این زباله فضایی 
و سوختن آن یادآور خطرات مداوم زباله های فضایی است که هر لحظه ممکن است در مدار و 

روی زمین قرار بگیرند.

۲ ایالت دیگر آمریکا تیک تاک را ممنوع کردند
اوهایو و نیوجرسی نیز به دیگر ایالت های آمریکایی پیوسته اند که اپ تیک 

تاک را در دستگاه های دولتی ممنوع کرده اند.
فیل مورفی فرماندار دموکرات ایالت نیوجرسی اعلام کرد: علاوه بر ممنوعیت اپ اشتراک گذاری 
ویدئوی کوتاه در دستگاه های دولتی، نرم افزار، محصولات و سرویس های بیش از ۱۲ شرکت 
از جمله Hikvision، تنسنت و کسپراسکای نیز منع شده اند.دفتر مورفی در این باره می گوید: 
یکی از نگرانی های حوزه امنیت ملی آن است که دولت چین از طریق بایت دنس) شرکت مادر 
تیک تاک( به داده های کاربران دسترسی یابد.مایک دی واین فرماندار ایالت اوهایو نیز در دستور 
خود اعلام کرد: عملکرد این نوع اپلیکیشن ها برای کاربران آنها و همچنین دستگاه هایی که اپ ها 
در آنها ذخیره می شوند، ریسک امنیت سایبری ملی و محلی را در بر دارد. تیک تاک اعلام کرده 
است: بسیاری از ایالت ها سیاست هایی را در پیش گرفته اند که هیچ تاثیری در پیشبرد امنیت 
سایبری در این ایالت ها ندارد و براساس دروغ هایی درباره تیک تاک بنا شده اند.این در حالی است 
که جمعه تونی اورز فرماندار ایالت ویسکانسن نیز تصمیم خود برای پیوستن به ایالت های دیگر در 

ممنوعیت اپ تیک تاک را اعلام کرد.

پلتفرم بی ام و نیو کلاس صفحه نمایش نازک 
داشبورد را تبلیغ می کند 

هنگامی که پلت فرم بی ام و نیو کلاس در سال ۲۰۲۵ راه اندازی شود، مملو از 
فناوری های جدید و نوآوری های دیگر خواهد شد. این خودروساز چندین ماه 
است که اطلاعاتی در مورد پلتفرم جدید منتشر کرده است و در CES، بی ام و 

پیش نمایش فضای داخلی خودروی نیو کلاس را ارائه کرد.
در این رویداد، این خودروساز نسل جدیدی از نمایشگرهای هدآپ را معرفی کرد. پهن است و 
تمام عرض شیشه جلو را می گیرد. هنگامی که بی ام و برای اولین بار آن را در داخل کانسپت 
i Vision Dee به نمایش گذاشت، کابین فاقد صفحه نمایش بود. با این حال، بی ام و یک 
تصویر تیزر منتشر کرد که نشان می داد یک صفحه باریک و عریض در پایه شیشه جلو قرار دارد. 
زاویه عجیب و غریب است و نسبت ها را مخدوش می کند. آیا دوران نمایشگرهای بزرگ داخل 
 ،CES خودرو رو به پایان است؟ الیور زیپس، مدیرعامل بی ام و قطعاً چنین فکر می  کند. در
رئیس BMW گفت که او »کاملا متقاعد شده« است که صفحه نمایش های بزرگ مبتنی 
بر کنسول مرکزی از خودروها محو خواهند شد. او معتقد است که آنها باعث حواس پرتی راننده 
هستند و مقررات دولتی می تواند خودروسازان را مجبور به ترک آنها کند. خودروسازان صفحه 
نمایش های بزرگ تری را در خودروها نصب کرده اند و گزینه های سرگرمی مانند پخش فیلم و 

بازی های ابری نیز در ادامه وجود دارد.

در مراسم معارفه مدیرعامل باغ کتاب مطرح شد
باغ کتاب یک پدیده فرهنگی افتخارآمیز است 

رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران گفت: »امروز شهر و کشور ما 
می تواند به وجود باغ کتاب به عنوان الگو و یک پدیده فرهنگی افتخار کند. از 
مدیریت جدید باغ کتاب می خواهیم در راستای تکثیر این الگو در شهر تهران 

و سایر کلانشهر ها تلاش کند.« 
به گزارش »امروز«، مراسم معارفه مدیرعامل باغ کتاب تهران با حضور مهرداد باقری پبدنی 
رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران، سید محمدحسین حجازی مدیرعامل شرکت 
نوسازی عباس آباد، مهدی رمضانی دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور، علی اکبر اشعری 
عضو سابق هیئت مدیره، مجید شاه حسینی و احمد نوری اعضای جدید هیئت مدیره و جمعی از 

مدیران و فعالان فرهنگی کشور حضور داشتند. 
مدیریت باغ کتاب نیاز به فهم اقتصاد و فرهنگ دارد 

در این مراسم مهدی رمضانی دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور گفت: »مجموعه باغ 
کتاب در پیشبرد مسائل فرهنگی شهر تهران، کشور و منطقه الگوساز است و می تواند ایده خود 
را به فضاهای دیگر صادر کند.«رمضانی با مرور فراز و فرود های شکل گیری باغ کتاب گفت: 
»مدیریت باغ کتاب نیاز به فهم اقتصاد و فرهنگ دارد و افرادی که همزمان به این دو حوزه مسلط 
باشند بسیار اندک هستند. اداره مجموعه ای با حدود ۵۰ بهره بردار کار ساده ای نیست. باغ کتاب 
فراز و فرود ها و دوران های مختلفی را پشت سر گذاشته و توانسته به این نقطه برسد. امیدواریم با 

تفاهم و همدلی این تجربیات به مدیران جدید منتقل شود.«
باغ کتاب مجموعه ای فاخر است

در بخش دیگری از برنامه سید محمدحسین حجازی مدیرعامل شرکت نوسازی عباس آباد با 
اشاره به فعالیت های شرکت نوسازی عباس آباد و ارتباط آن با باغ کتاب گفت: »اراضی عباس آباد 
یک منطقه فرهنگی و گردشگری است که در آن رویدادهای مهم مذهبی، دینی، هنری، فرهنگ 
و معماری رخ می دهد. باغ کتاب نیز در این منطقه قرار دارد و از مجموعه های فاخریست که محیط 

مناسبی را برای ناشران و مردم فراهم کرده است.« 
توانایی باغ کتاب در پیشبرد فرهنگ عمومی و پیشرفت کشور

اشعری عضو سابق هیئت مدیره در ادامه به اهمیت تعامل در پیشبرد اهداف سازمان تأکید کرد 
و گفت: »در باغ کتاب شوراهای مختلفی با هدف بررسی مسائل مختلف برگزار و از ایده های 
صاحب نظران در این زمینه استفاده می شد. همه اعضای سازمان باید فعالیت ها را با یکدیگر پیش 

ببرند و هرچقدر که در زمینه پیشرفت همکاری کنند، تعهد کاری آن ها بیشتر می شود.«
عضو سابق هیئت مدیره باغ کتاب در ادامه گفت: »باغ کتاب می تواند به فرهنگ عمومی جامعه 

و پیشرفت کشور کمک کند.«
طیف های مختلف جامعه، باغ کتاب را پذیرفته اند

جلالی فراهانی با اشاره به فرایند شکل گیری مجموعه باغ کتاب تهران گفت: »باغ کتاب از اولین 
تجربه های اداره یک مجموعه فرهنگی با چنین مختصاتی بود و پیش از این چنین فضایی در 
کشور وجود نداشت. یکی از دغدغه ها از ابتدا این بود که چگونه باغ کتاب را توسعه دهیم که منجر 

به تضاد نشود. در این زمینه باغ کتاب نمونه یک جامعه بزرگ تر است.«
وی در ادامه گفت: »بر اساس نظرسنجی های دوره ای که در باغ کتاب انجام می شود، بسیاری 
از طیف هــای جامعه با آن انس دارند، آن را پذیرفته اند و خدمات خود را از آن دریافت می کنند. 
فعالیت های باغ کتاب کم کم به این مرحله رسید و امیدوارم اماکن فرهنگی دیگر نیز به این مرحله 
برسند.«مدیرعامل سابق باغ کتاب تهران با مرور تاریخچه شکل گیری این مجموعه گفت: »باغ 
کتاب از معدود مؤسسات شهرداری است که به صورت خودگردان اداره می شود. اداره مجموعه ای 
که تنها ســه روز در طول سال تعطیل است، کار دشواریست. در این مسیر از کمک های افراد 

مختلف در طول این سال ها تشکر می کنم.«
از ظرفیت سایر نهادهای شهرداری تهران استفاده می کنیم

در ادامه رضا مجدی مدیرعامل جدید باغ کتاب تهران با بیان محورهای مهم این مجموعه گفت: 
»جایی که ایستاده ایم حاصل ۱3 ســال زحمت و تلاش های آقای جلالی و دیگران بوده است. 
خوشبختانه باغ کتاب تهران مجموعه ای خودگردان است و در آن به دو محور علم و کتاب توجه 
ویژه ای شده که بسیار ارزنده است. در این مجموعه علم از درون کتاب به تصویر کشیده شده است 
و این راهبرد باید تقویت شــود.«وی در ادامه گفت: »موضوع کودک و نوجوان یکی از مهم ترین 
موضوعات اســت و باید حلقه اتصال آن با مدارس و دانش آموزان تقویت شــود. امیدوارم بتوانیم 
از ظرفیت های سایر سازمان ها و مجموعه های شهرداری تهران در این مجموعه استفاده کنیم. 
همچنین موضوع محتوا و نشر موضوع مهمی است که حتماً تقویت خواهد شد.«مجدی گفت: 
»بحث جوان، فناوری و حلقه اتصال محتوا و فناوری عرصه جذابی برای جوانان است و ظرفیت های 
زیادی در این زمینه وجود دارد. انشاالله بتوانیم بر اساس منویات و سیاست هایی که در فرمایشات مقام 
معظم رهبری و تعالی مدنظر سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران عمل کنیم.«در ادامه مراسم 
مهرداد باقری پبدنی رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران گفت: »تک تک افرادی که 
در این سال ها به باغ کتاب آمده اند امروز بخشی از آئین تکریم و معارفه هستند. امروز شهر و کشور 
ما می تواند به وجود باغ کتاب به عنوان الگو و یک پدیده فرهنگی افتخار کند. از مدیریت جدید باغ 
کتاب می خواهیم در راستای تکثیر این الگو در شهر تهران و سایر کلانشهر ها تلاش کند.«در بخش 
پایانی برنامه رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران ضمن تکریم مدیر عامل و اعضای 
هیئت مدیره سابق باغ کتاب، احکام رضا مجدی عضو هیئت مدیره و مدیرعامل، مجید شاه حسینی 

و احمد نوری اعضای جدید هیئت مدیره باغ کتاب را اهدا کرد.

اخبار کوتاه  مرکز پژوهش های مجلس، در گزارشــی الزامات 
ســاختاری و نهادی اولیه و ضروری کشور برای 

تدوین قانون ملی فضایی را اعلام کرد.
وجود قانونی ملی و جامع در حوزه فضایی یکی از لازمه های 
توســعه صنعت فضا در کشور است و از همین رو استقرار یک 
مرجع بالاسری برای تبیین خط مشی و رهیافت های مشترک 

بین الدولی ضروری است.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی الزامات 
ساختاری و نهادی اولیه و ضروری کشور برای تدوین قانون ملی 
فضایی را اعلام کرد.در خلاصــه مدیریتی این گزارش یادآور 
شــده است: وجود قانونی ملی و جامع در حوزه فضایی یکی از 
لازمه های توسعه صنعت فضا در کشور و تضمین کننده توسعه 

فعالیت بخش های دولتی و خصوصی در این حوزه است.
در کشــور ، توسعه قابل ملاحظه فناوری فضایی و سرریز به 
سایر فناوری ها، خرید ماهواره عملیاتی سنجشی و همچنین 
ماهواره مخابراتی عملیاتی از یک سو، گستردگی و پراکندگی 
فعالیت های حوزه فضا بدون تولیگری و تنظیمگری مشخص و 
چالش های فرا روی بخش خصوصی در همکاری با یکدیگر و با 
سایر نهاد های متولی از سوی دیگر، ساماندهی و اصلاح ساختار 
حوزه فضا را بسیار ضروری کرده است.پیش از تهیه قانون ملی 
فضا باید پیش نیاز های بین المللی و ساختار ها و نهاد های ملی 

مدنظر قرار گیرد.
پیش نیاز های بین المللی شــامل تعیین تکلیف عضویت یا 
عدم عضویت در معاهدات و کنوانسیون های بین المللی و خط 
ومشی همکاری های فضایی بین الدولی در قالب موافقتنامه های 
همکاری است.همچنین استقرار یک مرجع بالاسری برای تبیین 
خط ومشــی و رهیافت های مشترک بین الدولی و متناسب و 
همتراز با جایگاه سازمانی آژانس های فضایی سایر کشور ها از 

جمله مهمترین این موارد است.
به نظر می رســد تعیین خط و مشی این حوزه باید در سطوح 
عالی مملکتی صورت پذیرد یا در صورت تدوین توسط دولت 
به تأیید سایر سطوح عالی نیز برسد.بررسی ساختار ها و نهاد های 
ملی نشان داده است که تنظیمگری این حوزه توسط شورای 
عالی فضایی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و ســازمان 
فضایی ایران انجام می شود.همچنین از طرفی بر اساس ماده ۱۲ 
اساسنامه شورای عالی فضایی، »وظایف و اختیارات شورا شامل 
محدوده وظایف و اختیارات نیرو های مسلح جمهوری اسلامی 
ایران و سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران نمیشود«.

ســازمان فضایی ایران هرچند در لایحه بودجه ۱۴۰۱ با رشد 
چشمگیر اعتبارات پیشبینی شده روبرو است، اما باید دید آیا در 
قالب یک ســازمان وزارتخانه ای دارای اختیارات مناسب و قادر 
به ایجاد تحول و مدیریت منابع است یا خیر.علاوه بر آن، حدود 
و ثغور دخالت و مشارکت فعالیت های بخش خصوصی در این 
عرصه از جمله مسائلی است که باید در مورد آن رویکرد شفافی 

اتخاذ کرد.
به نظر می رسد اصلاحات ســاختاری و نهادی مهم در این 
حوزه ازجمله تصمیمگیری در مورد عضویت یا عدم عضویت 
در معاهدات بین المللی، بهبود و ارتقای اختیارات سازمان فضایی 
و شفاف ســازی نحوه تعامل با بخش دفاعی و تعیین سطح 
مشارکت بخش خصوصی در فعالیت های این حوزه را میتوان 
در یک ســناریو، پیش از تدوین قانون ملی فضا تعیین تکلیف 
کرد و در سناریوی دیگر، در قالب تدوین احکامی در همان قانون 
اعمال کرد.الزامات ســاختاری و نهادی مورد نیاز برای تدوین 
قانون ملی فضا طی جلساتی با حضور نخبگان این حوزه در مرکز 

پژوهش های مجلس احصا شده است.
۱. پیش نیاز های بین المللی:

۱-۱: تعییــن تکلیــف عضویت یا عدم عضویــت ایران در 
معاهدات/ پیمان های فضایی بین المللی

۱-۲: تبیین الزامات موافقنامه های همکاری بین الدولی صلح 

آمیز فضایی میان ایران و سایر کشورها: برای دستیابی به منافع 
حاصل از انعقاد این موافقتنامه ها باید برخی مشکلات ساختاری 

حوزه فضایی را رفع کرد؛ از جمله:
 نیاز به خط ومشی های روشــن برای سیاست های فضایی 
بین المللی متناســب با منافع و مصالح کشــور و با توجه به 
دستورالعمل های اصلی برنامه های ملی فضایی ایران و قوانین 

لازم الاجرای جاری کشور.
 عدم تناسب جایگاه ســازمانی طرف قرارداد ایرانی و طرف 
خارجــی از باب حیطه وظایف و اختیــارات؛ چرا که در مجامع 
بین المللی این تولیگری معمولاً برعهده آژانس های فضایی است.

 کاهش اختیار عمل در تعامل با کشور هایی که معاهدات فضایی 
را پذیرفته اند. چرا که در قرارداد های بین الدولی، با کشور هایی که 
به معاهدات فضایی پیوسته اند، ممکن است از ایران درخواست 
شود که به معاهدات فضایی، مثلا معاهده فضای ماورا جو، پایبند 
باشد.نتیجه این موضوع آن است که در صورت تصویب و اجرایی 
شدن این همکاری ها علیرغم اینکه ایران به طور رسمی برخی 
معاهدات را نپذیرفته، مجبور اســت به طور ضمنی به مفاد آن 

پایبند باشد.
به طور کلی باید گفت تعیین رویکرد و خط و مشی کشور برای 
پیوستن به این معاهدات و تعاملات بینالمللی براساس ملاحظات 
سیاسی، امنیتی، اجتماعی و اقتصادی است نه بروکراسی و شیوه 
اجرا و به نظر میرسد تعیین خط و مشی این حوزه باید در سطوح 
عالی مملکتی صورت پذیرد یا در صورت تدوین توسط دولت به 

تأیید سایر سطوح عالی نیز برسد.
۲. دامنه شمول قانون

با توجه به نوین بودن موضوع قانون ملی فضا به واســطه به 
روزشوندگی و وابستگی آن به فناوری، سرفصل های متنوعی در 
این قانون قابل طرح اســت که از جمله میتوان به موضوعاتی 
همچون ارتباطات ماهواره ای، سنجش از دور، اکتشافات فضایی 

براســاس نیاز های کشور، حمایت از فعالیت بخش خصوصی، 
تأمین مالی، مشــارکت و ســرمایه گذاری، بودجه ها و قوانین 
حمایتی از بخش خصوصی، تعریف مرز فعالیت سازمانها، تعریف 
مدل مالکیت فضایی کشور، شفاف سازی حوزه فعالیت تجاری، 
انتقال و ایجاد فناوری، حقوق مالکیت فکری، تضمینات مالی، 
مقررات مربوط به بیمه، قواعد مربوط به ثبت و مسئولیت، حقوق 

حمل و نقل، حل و فصل اختلافات و ... اشاره کرد.
با توجه به گستردگی دامنه موضوعات، در گام اول باید دامنه 
شــمول این قانون از بعد میزان و سطح فعالیت های فضایی 
مشخص شود. در این راستا، توجه به اسناد بالاسری، مصالح ملی، 
اولویت ها و ظرفیت های ساختاری و نهادی کشور ضروری است.

۳. ساختار تنظیمگری
در صورت اعمال سیاســت یکپارچه ســازی و همسوسازی 
تمامی فعالیت های فضایی کشور، ساختار تنظیمگری این حوزه 
و کارآمدی آن اهمیت زیادی می یابد. یکی از مهمترین چالش ها 

در ساختار
تنظیمگری، کارآمدی و ایفای موثر نقش هماهنگ سازی نهاد 

تصمیمگیر و سیاستگذار کلان بخش فضایی کشور است.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارش خود به موضوع بودجه 
ســازمان فضایی ایران اشاره کرده و تاکید کرده است: سازمان 
فضایی ایران با وجود انتقال از نهاد ریاست جمهوری به وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با افت قابل توجه تأمین مالی مواجه 
شــد و در آن گاهاً ردیف بودجه های مصوب نیز به طور کامل 
تخصیص داده نمیشد که به نظر میرسد عمده دلیل آن قطع 
بودجه تخصیص یافته از محل مازاد درآمد های نفتی بوده است.

علیرغم پیگیری های چندســاله مرکز پژوهش های مجلس 
درخصوص اصلاح بودجه بخش فضایی کشور، این مهم محقق 

نشد.
یکی از مهمترین پیشنهاد های مرکز پژوهش ها تفکیک ردیف 

بودجه بخش فضایی از ردیف متفرقه برنامه »توسعه زیرساخت ها 
و خدمات کاربردی ارتباطی و پایه فضایی« ذیل وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و انتقال به ردیف های اعتبارات هزینه ای و 
تملک دارایی ذیل سازمان فضایی ایران مندرج در پیوست ۱ و ۴ 

لایحه بودجه بوده است.
مجموع اعتبارات سازمان فضایی ایران در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ کشور بالغ بر رقم ۱۱،۴3۵ میلیارد ریال پیش بینی شده 
که در مقایســه با قانون بودجه سال ۱۴۰۰ حدود ۱33۹ درصد 

افزایش داشته است.
بخش اعظم این اعتبار از محل برنامه »توســعه فناوری ها و 
خدمات ]فضا[پایه و با ارزش افزوده« با مجموع ۴۱،۴۰۸ میلیارد 
ریال تأمین شده که بین سازمان فضایی ایران و وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات تقسیم شده است و سهم سازمان فضایی از 

آن بالغ بر رقم ۱۱،۴۲۸ میلیارد ریال است.
به نظر میرسد ماهیت غیرتوسعه ای سازمان فضایی ایران و در 
نتیجه محدودیت در اختیارات مرتبط با این ویژگی از یکسو و 
جایگاه ســازمانی آن به عنوان یک دستگاه زیر وزارتخانه ای از 
سویی دیگر، اجرای مسئولیت های تعریف شده برای آن، در حوزه 
توسعه اقتصادی و توسعه فناوری، را با چالش و یا عدم همکاری 

مطلوب سایر وزارتخانه ها مواجه سازد.
ماهیت توسعه ای سازمان ملی فضایی از این نظر حائز اهمیت 
است که سازمان های توسعه ای در واقع نقش حلقه جایگزین 
برای حلقه هــای خالی و مفقوده در زنجیــره در حال حرکت 
توسعه ای اقتصادی و صنعتی را دارند و تسهیل کننده و تسریع 

کننده ارتباطات و عملیات در صنعت و اقتصاد هستند.
۴. نحوه مشارکت بازیگران بخش خصوصی

یکی از اصول اساســی و اهداف اصلــی در قانون ملی فضا، 
مشارکت و ســرمایه گذاری بازیگران بخش خصوصی است. 
بــا وجود تأکید راهبرد های کلان حــوزه فضایی بر حمایت از 

خصوصی سازی، توسعه و ارتقای فضای مناسب کسب وکار 
در چنین حوزه هایی نیازمند پیش بینی و تدارک تمهیدات قانونی 

است.
سطح مشارکت بخش خصوصی در فعالیت های حوزه فضایی 
نیز یکی از چالش های این حوزه اســت و باید امکان مشارکت 
مؤثرتر بخش خصوصی در تکمیل زنجیره ارزش فضایی فراهم 

شود.
۵. نحوه تعامل بخش های دفاعی و صنعتی

اهمیت بخش دفاعی و نحوه تعامل با آن در قانون ملی فضا و 
تعامل شورای عالی فضایی و شورای عالی امنیت ملی دو موضوع 

مهم در این زمینه هستند.
در تبیین دامنه شمول قانون ملی فضا، موضوع نقش بخش های 
دفاعی در این قانون، تعامل با بخش های غیردفاعی و خصوصی 
و تسهیل مسیر دسترسی به سرریز های فناورانه و نوآورانه دفاعی 
در جهت ارتقای سایر بخش ها اهمیت و تأثیر بسزایی دارد.در 
نظام حقوقی ایران، به موجب اصل ۱۷۶ قانون اساسی، حل این 
مسئله در صلاحیت شــورای عالی امنیت ملی است و از اینرو 
نقش این نهاد در تنظیمگری نیز باید به جد در قانون ملی فضا 
مورد توجه قرار گیرد. مطالعه وضعیت کشور های دارای قانون ملی 
فضا نشان داده است که در کشور هایی که وظیفه اقتدارآفرینی به 
عنوان محور اصلی فعالیت های فضایی شناخته می شود، بالاترین 
نهاد حاکمیتی آن کشور مسئولیت نهایی تصمیم گیری را برعهده 

دارد.
از آنجا که ماهیت فعالیت های فضایی دارای ابعاد امنیتی نیز 
است و به استناد سند چشم انداز ۱۴۰۴ نخستین دیدگاه ایران 
در منطقه، اقتدارآفرینی با تأکید بر ارتقای امنیت ملی عنوان شده 
است، لذا هرگونه فعالیت و تلاشی در این حوزه، مسلماً با نظارت 

و تأیید بخش امنیتی و رعایت ملاحظات آن صورت می گیرد.
مقتضی است هماهنگی ها و تعاملات مستمر دو نهاد سیاستگذار 
یعنی شورای عالی فضایی و شورای عالی امنیت ملی به عنوان 
بالاترین مقام فراسازمانی در تأمین امنیت ملی و حفظ تمامیت 
ارضی کشور در بیشترین حد خود باشد تا بواسطه تعامل حداکثری 
با شورای عالی امنیت ملی هم در تهیه سند راهبرد ملی فضایی 
و هم برای آسانسازی اجرای پروژه های کلان فضایی فرآیند ها 

تسهیل شوند.
مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش دو سناریو به عنوان 

پیشنهاد تدوین قانون ملی فضایی ارائه داده است:
الف: پیش از تدوین قانون ملی فضا ساختار نهادی حوزه فضا 
تا حد ممکن اصلاح شــود تا بتوان ضمن تعیین متولی اصلی 
تنظیمگری در آن قانون، سایر حوزه ها از جمله فعالیت های بخش 

دفاعی و تعامل بخش خصوصی و دفاعی را نیز در آن گنجاند.
ب: در حین تدوین قانون، مشــکلات ســاختاری با رعایت 
ملاحظــات دفاعی و امنیتی در چارچوب مــوادی از آن قانون 

برطرف شوند.
به نظر میرسد سناریو دوم از سرعت بیشتری برخوردار باشد، 
اما نیازمند مشــارکت تمامی ذینفعان و متولیان است و نقش 
تنظیمگری شورای عالی امنیت ملی در این موضوع را پررنگ 
می کند.به طورکلی، مهمترین اصلاحات اولیه ساختاری و نهادی 

در حوزه فضا شامل موارد زیر است:
۱( تعیین تکلیف عضویت یا عدم عضویت کشور در تعهدات 
بین المللی بر حسب منافع کشور و مجوز عضویت یا عدم انجام 

آن و همچنین تعیین نهاد واحد متولی پیگیری این امر؛
۲( تعیین خطومشی و چارچوب کلی موافقتنامه های همکاری 

بین الدولی فضایی توسط نهاد اصلی تنظیمگری؛
3( اصلاح اساسنامه ســازمان فضایی ایران و افزایش دامنه 
اختیارات و قدرت این نهاد و اعتباربخشی به آن در راستای تامین 

منافع ملی؛
۴( بهبــود تعامل بخش دفاعی و صنعتی و افزایش تعاملات 

شورای عالی فضایی و شورای عالی امنیت ملی.

 الزامات ساختاری و نهادی 
قانون ملی فضایی کشور اعلام شد 

لایه اوزون در حال ترمیم است 
سازمان ملل متحد در اطلاعیه  جدیدی، از ترمیم شدن و بهبود 

یافتن لایه اوزون خبر داده است. 
سازمان ملل متحد اعلام کرده که نتایج پژوهش ها نشان می دهد، لایه اوزون 
زمین با سرعتی در حال بهبود است که لایه بین مناطق قطبی تا سال ۲۰۴۰ به 

سطح خود پیش از سال ۱۹۸۰ خواهد رسید.
به گفته دانشمندان، انتشار جهانی »کلروفلوئوروکربن-CFC( »۱۱-۱۱( که 
یک ماده شیمیایی مورد استفاده به عنوان مبرد و فوم های عایق است، پس از 

چندین سال افزایش یافتن، از سال ۲۰۱۸ کاهش یافته است.
این ارزیابی نشــان داد که حفره ۸.۹۱ میلیون مایل مربعی که بر فراز قطب 
جنوب شکل گرفته است، تا سال ۲۰۶۶ بسته خواهد شد و لایه اتمسفر بالای 

قطب شمال نیز تا سال ۲۰۴۵ به حالت عادی باز خواهد گشت.
این اطلاعیه بیش از 3۵ سال پس از آن ارائه شده است که همه کشور های 
جهان موافقت کردند تا تولید مواد شیمیایی را که به لایه اوزون در جو زمین 
آسیب می رسانند، متوقف کنند. لایه اوزون، یک لایه طبیعی گاز است که در 
استراتوســفر، دومین لایه در جو زمین قرار دارد. این لایه، از سیاره ما در برابر 
تشعشعات مضر عامل سرطان پوست، آب مروارید و آسیب رسانی به محصولات 

کشاورزی محافظت می کند.
اگرچه شرایط آب و هوایی گرم تر از اندازه متوسط در استراتوسفر باعث کاهش 
تخریب لایه اوزون در دو سال گذشته شده، اما حفره اوزون کنونی در مقایسه با 
دهه ۱۹۸۰، زمانی که تخریب لایه اوزون بالای قطب جنوب برای نخستین بار 

شناسایی شد، هنوز بزرگ است.
در دهه ۱۹۷۰ مشــخص شــد که کلروفلوئوروکربن ها در حال از بین بردن 
 Montreal( »اوزون در استراتوسفر هستند. موافقت در مورد »پیمان مونترال
Protocol( در ســال ۱۹۸۷، به حذف تدریجی کلروفلوئوروکربن ها و بروز 

نخستین نشانه های بازیابی لایه اوزون قطب جنوب انجامید.
»پتــری تــالاس« )Petteri Taalas(، دبیــر کل »ســازمان جهانی 
هواشناسی« )WMO( گفت: موفقیت ما در حذف تدریجی مواد شیمیایی 
اوزون خوار به ما نشان می دهد که برای دور شدن از سوخت های فسیلی، کاهش 
گاز های گلخانه ای و محدود کــردن افزایش دما، چه کاری را می توان و باید 

فورا انجام داد.
براســاس این گزارش، نخستین نشانه های بهبودی اوزون چهار سال پیش 
مشاهده شد. این گزارش نشان می دهد که سطح کلر از زمان اوج خود در سال 
۱۹۹3، ۱۱.۵ درصد کاهش یافته و برُم که در خوردن اوزون کارآمدتر است، اما 
در ســطوح پایین تری از هوا قرار دارد، از زمان اوج خود در ســال ۱۹۹۹، ۱۴.۵ 

درصد کاهش یافته است.
»پل نیومن« )Paul Newman(، رئیس مشترک ارزیابی علمی گفت: 
افزایش سطوح برُم و کلر متوقف شده و در حال کاهش یافتن است. این یک 

گواهی واقعی مبنی بر اثربخشی پیمان مونترال به شمار می رود.
الگو های طبیعی آب و هوا در قطب جنوب نیز بر ســطح سوراخ اوزون تأثیر 
می گذارند که در پاییز به اوج خود می رســد. نیومن ادامه داد: به همین دلیل، 

حفره ها در چند ســال گذشــته کمی بزرگ تر شــده اند، اما روند کلی رو به 
بهبــودی اســت.»اینگر اندرســن« )Inger Andersen(، مدیر برنامه 
محیط زیســت ســازمان ملل متحد در اوایل ســال جاری در یک ایمیل به 
 آسوشیتدپرس گفت: این بهبود، سالانه دو میلیون نفر را از سرطان پوست نجات 

می دهد.
اگرچه این اطلاعیه خبر خوبی محسوب می شود، اما بدون چالش هم نبوده 
است.نیومن گفت: استفاده از کلروفلوئوروکربن-۱۱ در چین طی سال ۲۰۱۸ در 
حال افزایش بود، اما انتشــار گاز های گلخانه ای از آن زمان تا جایی که انتظار 

می رفت، کاهش یافته است.
در همان زمان، صنایع در تلاش بودند تا کلروفلوئوروکربن ها را با نسل سوم 
مواد شیمیایی به نام »هیدروفلوئوروکربن ها« )HFCs( جایگزین کنند که به 

همان اندازه مضر هستند. این جرقه یک توافق بین المللی دیگر برای کاهش 
استفاده شد و گزارش جدید نشان می دهد که این ممنوعیت از افزایش دمای 

۰.۵ تا ۰.۹ درجه جلوگیری می کند.
»دیویــد فاهی« )David Fahey(، دانشــمند »اداره ملی اقیانوســی و 
جوی آمریکا« )NOAA( که نویســنده اصلی این ارزیابی جدید است، در 
مصاحبه با گاردین گفت: اگرچه جهان در سال ۱۹۸۷ برای کاهش استفاده از 
کلروفلوئوروکربن ها اقدام کرد، اما این مواد شیمیایی هنوز در جو باقی مانده اند و 
حدود یک قرن در آنجا باقی خواهند ماند. همچنین، این گزارش هشدار می دهد 
که تلاش برای خنک کردن مصنوعی ســیاره با قرار دادن ذرات معلق در جو 
برای منعکس کردن نور خورشید، لایه اوزون را تا ۲۰ درصد در قطب جنوب 

نازک می کند.
خنک کردن مصنوعی سیاره، موضوع جدیدی در جامعه علمی است که به 
نام »مهندسی زمین خورشیدی« شناخته می شود. پژوهش های بسیاری، تزریق 
ذرات معلق در هوا به جو را پیشنهاد می کنند و باور دارند که این ذرات می توانند 

یک گزینه مناسب و ایمن برای مبارزه با گرمایش جهانی باشند.
ایده این است که نور خورشید به روشی مسدود شود که اوزون آن را مدیریت 
می کند، اما منتقدان معتقدند که این روش بیشتر از این که فایده داشته باشد، ضرر 
دارد.کارشناسان در سال ۲۰۱۸ هشدار دادند که این روش، یک راهبرد پرخطر 
است که می تواند الگو های آب و هوایی ما را ویران کند و باعث خشکسالی شدید 

یا طوفان های ویران گر شود.

سرمایه گذاری 10 میلیاردی مایکروسافت 
در سازنده برنامه هوش مصنوعی

مایکروسافت ســرگرم مذاکره برای 
ســرمایه گذاری ۱۰ میلیــارد دلار در 
شــرکت OpenAI است که سازنده 
برنامه هوش مصنوعی چت جی پی تی 

است. 
اگر مذاکرات برای سرمایه گذاری مایکروسافت 
در OpenAI به نتیجه برسد، ارزش این شرکت 
سانفرانسیسکویی به ۲۹ میلیارد دلار خواهد رسید.
وب سایت سمافور با انتشار این خبر به نقل از 

منابع آگاه، نوشت: در این تامین مالی، شرکتهای سرمایه گذاری دیگر حضور خواهند داشت و اسناد توافق 
در هفته های اخیر به سرمایه گذاران ارسال شده بود تا بتواند تا پایان سال ۲۰۲۲ نهایی شود. مایکروسافت 

و شرکت OpenAI در این باره اظهارنظر نکردند.
پیش از این، روزنامه وال استریت ژورنال گزارش کرده بود شرکت OpenAI سرگرم مذاکره برای 
فروش سهام به ارزش ۲۹ میلیارد دلار است و شرکتهای سرمایه گذاری نظیر ترایو کپیتال و فوندرز فاند 

در حال خرید سهام از سهامدارانی هستند که از این شرکت خارج می شوند.
شرکت OpenAI که توسط ایلان ماسک، مدیرعامل تسلا و سام آلتمن سرمایه گذار تاسیس شد، 
برنامه چت بات چت جی پی تی را 3۰ نوامبر برای تست عمومی رایگان عرضه کرد. چت بات، یک برنامه 

نرم افزاری است که می تواند مکالمات انسانی را تقلید کرده و به پرسشهای کاربر، پاسخ دهد.
طبق گزارش ســمافور، بر اساس شــرایط این تامین مالی، بمحض این که شرکت OpenAI راه 
درآمدزایی از چت جی پی تی و سایر محصولات مشابه را پیدا کند، مایکروسافت ۷۵ درصد از سود این 
شرکت را دریافت می کند تا سرمایه گذاری اولیه ای که در آن داشته است را پس بگیرد. هنگامی که به 
 OpenAI سقف مذکور رسید، مایکروســافت ۴۹ درصد و سرمایه گذاران دیگر ۴۹ درصد سهم در

خواهند داشت و شرکت مادر غیرانتقاعی OpenAI هم دو درصد سهم را حفظ می کند.
بر اساس گزارش رویترز، وب سایت اینفورمیشن هفته گذشته گزارش کرده بود مایکروسافت که در سال 
۲۰۱۹ یک میلیارد دلار در OpenAI سرمایه گذاری کرده بود، در تلاش برای استفاده از فناوری چت 

جی پی تی در موتور جستجوی بینگ است.

 حرکت دادن اشیاء بدون تماس 
با شیوه ای جدید 

پژوهشگران با قرار دادن الگوی فرامواد 
روی سطح یک شــئ موفق شدند آن 
را بدون لمــس کردن حرکت بدهند که 
این دستکاری بدون تماس کاربرد های 
بالقوه ای در صنایــع تولیدی و رباتیک 

خواهد داشت.
یک تیم از پژوهشــگران در دانشگاه »مینسوتا« 
راهی برای دســتکاری در اشیاء با استفاده از امواج 
فراصوت پیــدا کرده اند که راه را برای حرکت دادن 

بدون تماس در صنایع تولیدی و رباتیک بدون نیاز به منبع نیروی داخلی هموار می سازد.هر چند در گذشته 
اثبات شده که امواج نور و صدا می توانند در اشیاء دستکاری کنند، اشیاء همیشه کوچکتر از طول موج صدا یا نور 
یا به ترتیب در مقیاس میلی متر تا نانومتر بوده اند. تیم تحقیقاتی دانشگاه مینسوتا شیوه ای ابداع کرده است که 
می تواند اشیای بزرگتر را با استفاده از اصول فیزیک »متامتریال« )فرامواد( حرکت بدهد.فرامواد موادی هستند 
که به طور مصنوعی مهندسی شده اند تا با امواجی مانند نور و صدا تراکنش داشته باشند. این محققان با قرار 
دادن یک الگوی فرامواد روی ســطح یک ماده توانستند با استفاده از صدا آن ماده را بدون لمس کردن در 
مسیری خاص حرکت بدهند.»اوگنجن ایلیچ« )Ognjen Ilic( نویسنده ارشد این مطالعه تحقیقی و استادیار 
مهندسی مکانیک دانشگاه مینسوتا گفت: قبلا می دانستیم که امواج، نور و صدا می توانند اشیا را دستکاری کنند. 
موضوعی که تحقیق ما را متمایز می سازد این است که می توانیم اشیای بسیار بزرگتری را دستکاری کنیم اگر 
سطح آن ها را به یک سطح با فرامواد یا »فراسطح« )metasurface( تبدیل کنیم. وی افزود: زمانی که ما 
این الگو های بسیار کوچک را روی سطح اشیاء قرار می دهیم، به طور اساسی می توانیم صدا را در هر مسیری 
بازتاب بدهیم و با این کار می توانیم نیروی صوتی )اکوستیک( وارد شده به یک شئ را کنترل کنیم.پژوهشگران 
با استفاده از این روش می توانند نه تنها یک شئ را به پیش ببرند بلکه همچنین می توانند آن را به سمت یک 
منبع حرکت بدهند؛ امری که بی شباهت به فناوری نیروی جاذبه نامرئی )tractor-beam( در داستان های 
علمی مانند »پیشتازان فضا« )Star Trek( نیست. این روش می تواند برای حرکت دادن اشیاء در حوزه هایی 
مانند صنایع تولیدی یا رباتیک مفید باشد.هر چند این مطالعه بیشتر در حد اثبات یک مفهوم است، محققان قصد 

دارند در آینده امواج با فرکانس بالاتر و همچنین مواد مختلف با جنس و اندازه های متفاوت را آزمایش کنند. 

تغییر جدید قطعات محصولات اپل

اپل قصد دارد به جای تراشه های شرکت برادکام، از محصولات طراحی داخلی در 
سال ۲۰۲۵ استفاده کند. 

سازنده آیفون در تلاش برای کاهش وابستگی به شرکت های تراشه سازی بوده و در جدیدترین مدل 
رایانه مک، به جای تراشه اینتل، از تراشه های طراحی داخلی خود استفاده کرده است.

بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: اپل قصد دارد به جای تراشه های وای فای و بلوتوث شرکت برادکام، 
از تراشه طراحی داخلی استفاده کند.

اپل بزرگترین مشتری شرکت تراشه سازی آمریکایی برادکام است و حدود ۲۰ درصد از درآمد برادکام، 
از فروش به اپل اســت. از این رو، به گفته استیســی رازگون، تحلیلگر شرکت خدمات مالی »ای بی 
برن اشتاین«، تصمیم اخیر اپل احتمالا باعث کاهش یک تا ۱.۵ میلیارد دلاری درآمد برادکام می شود. با 
این حال، طراحی و تولید تراشه های فرکانس رادیویی برادکام )آر اف( دشوار است و بعید است اپل بتواند 
در کوتاه مدت این تراشه را جایگزین کند.ارزش سهام برادکام در پی انتشار این خبر، دو درصد سقوط 
کرد. اپل همچنین درصدد است تراشه های خود را تا پایان سال ۲۰۲۴ یا اوایل سال ۲۰۲۵ جایگزین 

تراشه های مودم سلولاری کوالکام کند.
کوالکام اعلام کرده است بر این باور است که اپل استفاده از تراشه های این شرکت را متوقف می کند. 
به گفته ویلیام یانگ، تحلیلگر بانک جفریز، اپل از تراشه ایکس ۶۵ کوالکام برای مودم فایو جی در لاین 
آیفون ۱۴ استفاده کرده و انتظار می رود از مدل جدیدتر همین تراشه در مدل های آیفون ۱۵ که امسال 
معرفی خواهند شد، استفاده کند.بر اساس گزارش رویترز، یک سخنگوی کوالکام به بیانیه نوامبر این 
شرکت اشاره کرد که در آن اعلام شده بود انتظار می رود درآمد مربوط به محصول اپل، سهم جزئی در 

درآمد سال مالی ۲۰۲۵ این شرکت داشته باشد.


